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سفیر ایران در دوحه خبر داد
اعلام آمادگی قطر برای ایفای نقش بیشتر 

در پرونده های ایران و آمریکا
ســفیر ایران در قطر با اشــاره به نقش دوحه در توافــق اخیر ایران و 
آمریکا در ارتباط با تبادل زندانیان بین دو کشــور و آزادســازی دارایی های 
بلوکه شــده ایــران در کره جنوبی گفت: قطر آمادگی خــود را برای ایفای 
نقش بیشــتر اعلام کرده است. «حمیدرضا دهقانی» در گفت وگو با ایسنا 
در ارتباط با نقش دوحه در توافق اخیر ایران و آمریکا اظهار کرد: در طول 
دو ســال گذشــته قطر پیشــنهاد نقش آفرینی در ارتباط با این موضوعات 
را مطــرح کرده بود و دولت جمهوری اســلامی ایران مبتنی بر سیاســت 
همســایگی که از سوی دولت سیزدهم به صورت جدی دنبال می شود، با 
پیشــنهاد قطر مبنی بر اینکه در این زمینه نقش آفرینی کند، موافقت کرد. 
البته برخی دیگر از کشورهای منطقه نیز در این زمینه اعلام آمادگی کرده 
بودنــد که در ارتبــاط با آنها نیز این موافقت وجود داشــت. این دیپلمات 
ارشــد جمهوری اســلامی ایران با بیان اینکه قطر در ایــن زمینه از طرف 
تهران مورد اعتماد بود و در همین چارچوب پیشنهاد مطرح شده از سوی 
این کشــور مورد موافقت قرار گرفت، اظهار کــرد: در این مدت مذاکرات 
زیاد و متعددی به صورت غیرمستقیم و با واسطه قطر در این زمینه انجام 
شــد. دهقانی با بیان اینکه ســرانجام پس از مذاکــرات و گفت وگوهای 
طولانــی بالاخره روز دوشــنبه تبادل زندانیان بین ایــران و آمریکا صورت 
گرفــت، تصریــح کرد: این تبادل زندانیان بخشــی از توافــق بود و بخش 
دیگر از توافق نیز آزادی حدود شــش میلیارد دلار از دارایی های ایران در 
بانک هــای کره جنوبی بود که این پول ها از کره به اروپا و ســپس به قطر 
منتقل شــد. دهقانی در پاسخ به این پرسش که آیا این امکان وجود دارد 
که در آینده شــاهد این باشیم که قطر در پرونده های دیگری چنین نقشی 
را ایفا کند، اظهار کرد: قطر همواره اعلام آمادگی کرده که به ایفای نقش 
در این ارتباط بپردازد و البته همان طور که اشــاره شد، این امر مستلزم آن 
اســت که ما به این نتیجه برســیم که مذاکره فایده بخش اســت و صرفا 
مذاکره برای مذاکره نیســت. این دیپلمات ارشــد جمهوری اسلامی ایران 
همچنین با بیان اینکه در روز دوشــنبه، شهروندان ایرانی زندان در آمریکا 
آزاد شــدند و به وســیله یک هواپیمای قطری از آمریکا به دوحه آمدند و 
در ادامه پنج زندانی با هواپیمای قطری از کشــورمان به دوحه رســیدند، 
گفت: در آنجا بر اســاس توافقات انجام شده اقدامات لازم انجام شد و در 
ادامه زندانیان آزاد شده به کشور عزیزمان جمهوری اسلامی ایران و دیگر 
زندانیان به آمریکا منتقل شدند. دهقانی در پایان از نقش آفرینی مسئولان 
بلندپایه قطر و همچنین جمهوری اسلامی ایران در انجام این توافق تشکر 

و قدردانی کرد.

شرق: سیدابراهیم رئیسی کــه بامداد دوشنبه (۲۷ شهریور) در 
صدر هیئتی سیاســی و برای شرکت در هفتاد وهشتمین مجمع 
عمومی ســازمان ملل متحد عازم نیویورک شــده بود، شــب 
گذشــته در صحن عمومی این سازمان ســخنرانی کرد. رئیسی 
برای دومین بار در دولت ســیزدهم و با بدرقه حجت الاســلام 
قمی نماینــده رهبری، محمد مخبر معاون  اول رئیس جمهور و 
نیز جمعی  از وزرا و اعضای هیئت دولت وارد خاک آمریکا شد.
رئیس جمهور در نخستین روز از حضورش در نیویورک، پنج 
دیدار با دبیرکل ســازمان ملل متحد و رؤسای جمهور الجزایر، 
قرقیزســتان، قزاقســتان و کرواسی داشــت و در ادامه، در سه 
نشســت هم حضور پیدا کرد. رئیس جمهور ایران در نخســتین 
برنامه سفر خود به نیویورک گفت وگویی رودررو با مدیران ارشد 
رســانه های آمریکا برگزار کرد و به سؤالات مختلف آنان پاسخ 
داد. در این نشست مدیران ارشد رسانه هایی مانند «ان بی سی»، 
«نیوزویــک»،  «واشنگتن پســت»،  ژورنــال»،  «وال اســتریت 
«پولیتیکو»، «رویترز» و «ان بی سی» حاضر بودند. به گفته ایرنا، 
ســردبیران رســانه های آمریکایی پرســش هایی در زمینه های 
آزادســازی اموال بلوکه شــده ایران، تبادل زندانیان میان تهران 
واشــنگتن و احتمال توافق هایی دیگر بین ایران و آمریکا، آینده 
روابط منطقه ای ایران با همسایگان خود ازجمله مصر، بحرین، 

امارات و عربستان را مطرح کردند.
رئیســی درباره موضوع آزادســازی منابع مالی بلوکه شده 
ایــران و همچنیــن تبــادل زندانیان، بــا بیان اینکــه این اموال 
بلوکه شــده متعلق به مردم ما بــوده و در جهت رفع نیاز آنان 
نیز اســتفاده خواهد شــد، تبادل زندانیان میــان ایران و آمریکا 
را اقدامــی بشردوســتانه توصیــف و عنــوان کــرد «قطعا هر 
گامی در راســتای عمل به تعهدات برداشــته شــود، برای ما 
اعتمادساز خواهد بود». رئیس جمهور درباره مذاکرات برجام، 
نقــض مکرر تعهــدات از جانب آمریکایی هــا را موجب ایجاد 
فضای بی اعتمادی در مذاکرات دانســت. رئیســی به موضوع 
اتهام زنی های مکرر به جمهوری اســلامی ایران درباره فروش 
سلاح به روســیه در جنگ اوکراین هم ورود کرد و بیان کرد که 
بــا وجود اعلام آمادگی ایران برای پذیرش اســناد متقن در این 

زمینه تاکنون هیچ سندی از سوی اوکراینی ها ارائه نشده است.
پس از آن، ظهر دوشــنبه به وقت محلی بود که رئیسی در 
ادامه برنامه های نخســتین روز ســفرش به مقر سازمان ملل، 
دیداری بــا «زوران میلانوویــچ»، همتای کروات خود داشــت 
و در جریــان این گفت وگــو بر تمایل جمهوری اســلامی ایران 
برای گســترش روابط سیاســی، اقتصادی و تجاری با کرواسی 
تأکید شــد. رئیس جمهور کرواســی هم در این دیدار با اشــاره 
به عضویت کشــورش در پیمان ناتــو و اتحادیه اروپا تأکید کرد 
که باوجود این همواره تلاش مان بر این بوده که سیاســت های 

مستقل اتخاذ و از آن پیروی کنیم.
رئیســی در ادامه دیداری با رئیس جمهور همســایه شمال 
ایران یعنی قزاقســتان داشــت و در رایزنی با قاســم جومارت 
توقایف، «همسایگی دو کشــور از طریق دریای خزر و عضویت 
در ســازمان شــانگهای را زمینه مناســبی برای توسعه روابط 
دو کشــور دانســت». رئیس جمهور این را هم عنــوان کرد که 
افزایــش تبادل کالا بین ایران و قزاقســتان، چــه از طریق دریا 
و چــه از طریــق راه آهن به نفع دو ملت و کشــورهای منطقه 
اســت و باید گام های مؤثرتری برای تسریع در تحقق این هدف 
برداشته شود. رئیس جمهور قزاقستان هم در این دیدار با اشاره 
به ظرفیت های گســترده موجود در دو کشــور، ایران را شریکی 
راهبردی و دوســتی صمیمی برای قزاقســتان ارزیابی کرد و با 
اســتقبال از افزایش تبادل کالا بین دو کشــور، به ظرفیت های 
بســیار مناسب ترانزیتی ایران اشــاره و علاقه مندی کشورش را 

برای تسریع در اجرائی شدن توافقات دو کشور اعلام کرد.
در دیدار ســوم، نوبت به گفت وگوی رئیسی با «عبدالمجید 
تبون»، رئیس جمهور الجزایر رســید که طرفین بر ارتقای روابط 
میان دو کشور، تسریع پیشــبرد اهداف مشترک، گسترش سطح 
همکاری هــای دوجانبــه و توســعه روابط در ابعــاد مختلف 
اقتصــادی و سیاســی تأکیــد کردند. دیــدار چهارم رئیســی، 
بعدازظهر دوشــنبه به وقــت محلی (نیویــورک) و با «صادیر 
جپــاروف»، رئیس جمهور قرقیزســتان در هتــل محل اقامت 
او انجام شــد که رئیس جمهوری ایران بــا رویکردی اقتصادی 
نسبت به اهمیت اقدام سریع برای رفع موانع توسعه مناسبات 

ایران و قرقیزستان، تأخیر در تشکیل کمیسیون مشترک دو کشور 
به عنوان موانع توسعه تجاری دوجانبه و فعال شدن سریع این 

کمیسیون نکاتی را به همتای قرقیزی خود گوشزد کرد.
پــس از ایــن چهــار دیدار، رئیســی دو نشســت مجــزا با 
«اندیشــمندان سیاســت خارجــی آمریــکا» و نیز «شــیعیان 
آمریکایی» داشت. در نشست نخست (با اندیشمندان سیاست 
خارجــی آمریکا)، رئیســی نکاتــی درباره موضــوع مذاکرات، 
اعتراضات ســال گذشــته و جنگ اوکراین مطرح و تصریح کرد 
که «آمریکا باید تاکنون فهمیده باشــد که اســتفاده از زبان زور 
چــه در قالب تحریم چــه به صورت تهدید علیــه ملت ایران، 
ابزاری کارآمد نیست؛ البته قضاوت ما بر اساس اقدامات خواهد 
بــود و آنچه می تواند موجب جلب اعتماد ما شــود، تغییر این 
رفتار زورگویانه و عمل براساس تعهدات خواهد بود که آمریکا 

تاکنون در این زمینه موفق نبوده است».
رئیــس دولت ســیزدهم در این دیدار در پاســخ به ســؤال 
دیگــری درباره جنگ اوکراین،  مانند نشســت با مدیران ارشــد 
رسانه های آمریکایی، هرگونه ادعایی دال بر در اختیار قراردادن 
سلاح از طرف ایران به روسیه برای به کارگیری در جنگ اوکراین 
را عاری از حقیقت دانســت و این را هم متذکر شــد که «ما با 
جنــگ مخالفیم و بــرای میانجی گری به منظــور پایان دادن به 
آن نیز اعــلام آمادگی کرده ایم؛ اما مالیــات مردم آمریکا خرج 
جنگ افروزی و پرکردن جیب کارخانجات اسلحه سازی از محل 

فروش اســلحه در این زمینه می شــود». پس از آن جمعی از 
اعضای هیئت امنای جامعه شــیعیان آمریکا با حضور در هتل 
محل اقامت رئیس جمهوری اســلامی ایران، نشست دوم را با 
رئیسی رقم زدند. رئیســی در این دیدار بر اعلام آمادگی دولت 
جمهوری اســلامی ایران برای افزایش همکاری ها با ســازمان 
شــیعیان آمریــکا، به ویــژه در حوزه های اجتماعی، پزشــکی، 

بهداشتی و فرهنگی تأکید داشت.
حســن ختــام برنامه های رئیســی در روز اول ســفرش به 
نیویورک، دیدار و گفت وگو با «آنتونیو گوترش» دبیرکل سازمان 
ملل متحد بود. رئیســی در این دیدار دفتر یادبود سازمان ملل 
را هم امضا کرد. رئیس دولت ســیزدهم در دیدار با گوترش، به 
انتظارات مردم از سازمان ملل درباره جلوگیری از زیاده خواهی 
سلطه طلبان که ازجمله انتظارات مردم از سازمان ملل است، 
ورود کرد و با بیان اینکه جنگ افروزی طبیعت قدرت های بزرگ 
اســت، اقدامات این ســازمان برای جلوگیــری از این رویه های 
خطرنــاک و مخل صلح و ثبات جهانــی را ضروری خواند و بر 
آمادگی ایران در مشــارکت برای گســترش صلــح و امنیت در 
جهان و جلوگیری از ظلم به ملت ها تأکید کرد. دبیرکل سازمان 
ملل متحد هم در این دیدار ضمن ابراز علاقه مندی به توســعه 
همکاری ها بین سازمان ملل و جمهوری اسلامی ایران، از ایجاد 
تحولات مثبت در مناسبات ایران و عربستان به عنوان دو کشور 

اثرگذار بر ثبات منطقه استقبال کرد.

گزارش «شرق» از نخستین روز سفر رئیسی به سازمان ملل

دیپلماسی به وقت نیویورک

شرق: طرح افزایش تعداد نمایندگان که چهار دوره است در مجالس 
مختلف بلاتکلیف مانده اســت، در مجلس یازدهم هم به در بســته 
خــورد و برخی نمایندگان مخالف ۲۰ شــهریور بــا جمع کردن امضا 
درخواست مســکوت ماندن آن تا پایان مجلس را دادند. این طرح که 
از مجلس قبل در کمیســیون شــوراها مانده بود و بیش از یک سال 
اعضــای این کمیســیون تخصصی روی آن وقت صــرف کرده بودند، 
نتوانســت نظر اکثریت مجلس را با خود همراه کنــد، لذا با ۱۳۲ رأی 
موافق، ۶۴ رأی مخالف و هفــت رأی ممتنع از مجموع ۲۱۳ نماینده 
حاضر در جلســه به مدت شش ماه مسکوت ماند. اتفاقی که اگرچه 
مخالفان و منتقدانی از کمیســیون امور داخلی کشور داشت؛ چراکه 
معتقد بودند کار کارشناســی زیادی روی آن طرح انجام داده اند و بر 
اســاس تحقیقات و معیارهای مشــخصی به این حوزه های انتخابیه 
نماینده اضافه شــده است؛ اما موافقانی هم داشت که تعدادشان به 

مخالفان می چربید و باعث شد طرح را از اولویت رسیدگی بیندازد. هر 
یک از مخالفان برای رأی ندادن به این طرح برای خود دلایلی داشتند. 
شــهریار حیدری، نماینده مردم گیلانغرب، قصر شیرین و سرپل ذهاب 
در مجلــس یازدهم هم از جمله مخالفان رأی بــه این طرح بود. او 
در مخالفــت با طــرح افزایش تعداد نمایندگان به «شــرق» این طور 
گفت: «طرح افزایش تعداد نمایندگان اگرچه از دســتور کار مجلس 
خارج نشــده  اما دیگــر اولویت نیســت و طبق رأی و نظــر اکثریت، 
تصمیم به مســکوت ماندن آن گرفتیم».  عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس در مخالفت با این طــرح بیان کرد: «به 
نظر من اضافه شــدن تعداد نمایندگان دردی از مجلس دوا نمی کند 
و حتی به مشــکلات آن می افزاید». حیدری در ادامه به نقاط ضعف 
و ایرادات و دلایل مخالفت خود با طرح افزوده شدن تعداد نمایندگان 
به مجلس اشــاره کرد و با طرح یک ســؤال ادامه داد: «اضافه شدن 

۴۰ نماینده دیگر به صحن مجلس چه نفع و اثرگذاری برای مجلس 
و جامعــه دارد؟ اول اینکه زمان نطق و صحبــت و تذکر و اثرگذاری 
نمایندگان در مجلس کمتر می شود، دوم اینکه اگر مجلسی با ۲۹۰ نفر 
از نخبگان کشور شکل بگیرد، دیگر نیازی به افزایش و توسعه تعداد 
نمایندگان نیست». نماینده مردم گیلانغرب، قصر شیرین و سرپل ذهاب 
در مجلس با تأکید بر اینکه به جای این کارها باید مجلس را تخصصی 
کنیم، تصریح کرد: «باید از افرادی که شایســتگی و تخصص و تجربه 
کافی دارند استفاده کنیم. کسانی که تجربه اجرائی و مدیریتی انجام 
کارها را داشــته باشند و اثرگذار باشند». او تأکید کرد: «اگر این افراد در 
انتخابات وارد شوند و به مجلس راه یابند، دیگر نیاز نیست ۴۰ نماینده 
به ۲۹۰ نفر قبلی اضافه شود». حیدری تأکید کرد: «به اعتقاد من باید 
رویه ها اصلاح شــود و توزیع تعداد نمایندگان در حوزه های انتخابیه 
عادلانه شود». او تعداد نمایندگان فعلی تهران و همچنین اضافه شدن 

پنج نماینده دیگر به آن را تبعیض آمیز دانست و افزود: «اکنون تهران 
۳۰ نماینده دارد، اما اســتان کرمانشاه با آن وسعت جغرافیایی و تنوع 
قومی و مذهبی و مشکلات انباشت شده ۴۰ساله، تنها هشت نماینده 
دارد و این عادلانه نیســت». حیدری همچنین در ادامه انتقادات خود 
به جزئیات این طــرح بیان کرد: «اگر قرار اســت به تعداد نمایندگان 
حوزه های انتخابیه افزوده شود، باید به استان های محروم که مشکلات 
اقتصادی و امنیتی دارند نماینده اضافه شود؛ نه اینکه بر اساس سلیقه 
و میزان نفوذ، به تعداد نمایندگان اســتان ها و شهرستان ها بیفزایند». 
نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یادآور 

شــد: «به اعتقاد من به جای اضافه کردن تعداد نمایندگان به تهران، 
باید حتی ۱۵ نفر از ۳۰ نماینده فعلی تهران را هم کم کنند و به دیگر 
اســتان ها اضافه کنند و هیچ دلیلی ندارد تعــداد نمایندگان تهران را 
بــه ۳۵ نفر افزایش دهند». این نماینــده همچنین تصریح کرد: «باید 
مجلس را به سمت تخصصی شدن سوق بدهیم. به عبارتی حتی اگر 
۵۰ نفر از نمایندگان فعلی مجلس را هم کم کنیم اتفاق بدی نمی افتد 
و به نفع مردم و مجلس اســت». ایــن نماینده مخالف طرح فوق، با 
بیان اینکه طرح افزایش تعداد نمایندگان در دستور کار مجلس است 
اما به انتخابات پیش رو نمی رســد، بیان کرد: «چهار دوره است بحث 
اضافه شــدن تعداد نمایندگان مطرح اســت، اما جمع بندی حاصل 
نمی شــود و بهتر است این اتفاق هم نیفتد». حیدری با بیان اینکه در 
صورتی موافق این طرح خواهد بود که از تعداد نمایندگان حوزه های 
انتخابیه برخوردار کم شده و به استان های کمتر برخوردار اضافه شود، 
گفت:  «در صورتی موافق اضافه شدن تعداد نمایندگان مجلس هستم 
که از تعداد نمایندگان تهران و اســتان های برخوردار کم شــود و به 
تعداد نمایندگان محروم و کمتر برخوردار اضافه شود تا آنها نمایندگان 
بیشتری در مجلس داشته باشند و بتوانند مشکلی از مشکلات مردم 
حوزه انتخابیه خود کم کنند. نه اینکه به تعداد نمایندگان حوزه هایی 

مثل تهران که همه توجه ها به سوی آنهاست، اضافه شود».

عبدالرحمن فتح الهی: هنوز ۲۴ ســاعت از اجرای توافق تهران - واشــنگتن بر ســر تبادل 
زندانیان و دسترســی ایران به اموال بلوکه شــده نگذشته بود که جمهوری آذربایجان از 
دیروز سه شــنبه حمله وســیعی را به منطقه قره باغ آغاز کرد. اگر چه این جنگ فعلا به 
شــکل مستقیم، تمامیت ارضی و امنیت ملی ایران را تحت تأثیر خود قرار نمی دهد، اما 
این پرســش نیز قابل طرح اســت که  این روند احتمالا به جایی نخواهد رسید که مورد 
انتظار و تمایل ایران نباشــد؟ به عبارتی آغاز این حمله توســط جمهوری آذربایجان در 
منطقه قره باغ می تواند این گونه تحلیل شود که مقدمه برنامه اصلی باکو برای حمله به 
استان سیونیک ارمنستان، تحمیل دالان موهوم و جعلی زنگه زور به تهران و ایروان و در 
نهایت قطع مرزهای ایران و ارمنســتان باشد. اقدام جدید باکو در منطقه قره باغ پس از 
آن آغاز شد که جمهوری آذربایجان صبح دیروز (سه شنبه) خبر داد یک کامیون به دلیل 
انفجار مین کاشته شده از سوی ارمنستان در منطقه «خوجاوند» در جمهوری آذربایجان 
منفجر شد که در نتیجه آن هفت نیروی امنیتی این کشور کشته شدند. در دقایق ابتدایی 
حمله ارتش جمهوری آذربایجان، وزارت دفاع این کشــور خبر از انهدام ایســتگاه جنگ 
الکترونیک نیروهای ارمنی در روستای «آشاغی» داد. همچنین رسانه های وابسته به باکو 
با انتشــار تصاویری مدعی شدند به وسیله حملات موشکی توانسته اند سامانه پدافندی 
تــور «خان کنــدی» قره باغ را هدف قــرار دهند. برخی منابع محلــی از حملات ترکیبی 
(موشکی- پهپادی) و وارد شدن آسیب جدی به روستاهای واقع در منطقه خبر می دهند.
وزارت دفاع آذربایجان همچنین اعلام کرد یگان های نیروهای مسلح ارمنستان انواع 
مختلف ســلاح ها را به ســمت مواضع ارتش آذربایجان واقع در منطقه آغدام شلیک 
می کنند. آنها آتش ســنگینی را گشــوده اند که اقدامات متقابل صــورت خواهد گرفت. 
وزارت امور خارجه آذربایجان نیز به صراحت عنوان کرده اســت  «خروج کامل نیروهای 
مســلح ارمنســتان از قره باغ تنها راه صلح در منطقه اســت. تنها با انحلال جمهوری و 
ارتش آرتساخ، عملیات نظامی متوقف می شود». تا به اینجای کار، ایسنا به نقل از ساکنان 
خانکندی، مرکز قره باغ، گزارش داده که آژیرهای هشــدار در این شــهر به صدا درآمده 
است. گزارش هایی نیز از وقوع انفجار مخابره و گفته شده این شهر توسط نیروهای مسلح 
جمهوری آذربایجان گلوله باران می شود. رسانه های جمهوری آذربایجان همچنین خبر 
داده اند حریم هوایی جمهوری آذربایجان به روی ارمنســتان بسته و ارتباط ارمنستان با 

قره باغ نیز قطع شده است.
وزارت دفاع ارمنستان خبر داده نیروهای مسلح جمهوری آذربایجان مواضع نظامی 
و نیروهای این کشــور را هدف قرار داده انــد. وزارت دفاع آذربایجان از انهدام تعدادی از 
نقاط تیرانــدازی نیروهای ارمنی در قره باغ خبر داد. ایــن وزارتخانه تأکید کرد نهادهای 

جدایی طلب ارمنســتان در منطقــه قره باغ باید منحل شــوند. در مقابــل وزارت دفاع 
ارمنســتان اعلام کرد این کشور هیچ نیرویی در قره باغ ندارد و اظهارات آذربایجان در این 
زمینه گمراه کننده است. در ادامه، شورای امنیت ملی ارمنستان با حضور نیکول پاشینیان، 

نخست وزیر این کشور، تشکیل جلسه داد.
عملیات محدود یا جنگ گسترده؟

در حالی ژنرال ذاکر حســن اف، وزیر دفاع جمهوری آذربایجان، در گفت وگو با یاشــار 
گولر، همتای ترکیه ای خود از «عملیات محدود ضدتروریســتی» در قره باغ خبر داده که 
وزارت امور خارجه ارمنســتان پس از اعلام «اقدامات به اصطلاح ضد تروریســتی» باکو 
در منطقه مورد مناقشــه، از «تجاوز گســترده به مردم قره باغ» گفت؛ تا جایی که ایروان 
از شــورای امنیت ســازمان ملل و نیروهای حافظ صلح روســیه خواســت برای توقف 
آذربایجان در قره باغ وارد عمل شوند. در بیانیه مذکور وزارت امور خارجه ارمنستان اشاره 
شده است که تشــدید تنش در سال ۲۰۲۰ بر سر منطقه مورد مناقشه نیز از ماه سپتامبر 
آغاز شده بود. ارمنســتان همچنین جمهوری آذربایجان را هم به خاطر آخرین تحولات 
و هم به دلیل «جنایت های جمعی» که ادعا می کند باکو در جریان جنگ های ســه سال 
پیش مرتکب شده است، محکوم کرد. این وزارتخانه در ادامه بیانیه خود عنوان کرده که 
آذربایجان «پاکسازی قومی» ارامنه ساکن در قره باغ را دنبال کرده است. ارمنستان این را 
هم بیان کرد که باکو با توجه به اینکه آشــکارا اقدامات خود را پذیرفته اســت، احساس 
«مصونیت» می کند. با توجه به مجموع رویدادهای میدانی، سیاسی، دیپلماتیک، امنیتی، 
نظامی و دفاعی، امیر علیپور در گفت وگویی که با «شــرق» دارد، معتقد است آنچه را از 
صبح دیروز سه شــنبه در منطقه قره باغ شروع شده اســت، نمی توان با عبارت عملیات 
محدود نظامی ضدتروریســتی ارتش جمهوری آذربایجــان توصیف کرد و تنها می توان 
در قالب جنگ گســترده نظامی آن را تحلیل کرد.  به خصوص آنکه این کارشناس حوزه 
قفقاز به بیانیه رسمی دیروز وزارت امور خارجه آذربایجان نیز رجوع می کند که صراحتا 
عنوان کرده «خروج کامل نیروهای مســلح ارمنستان از قره باغ تنها راه صلح در منطقه 
است و تنها با انحلال جمهوری و ارتش آرتساخ، عملیات نظامی باکو در قره باغ متوقف 
می شــود». با در نظر گرفتن این نکته، علیپور معتقد اســت باید شاهد ادامه این جنگ تا 

رسیدن به اهداف مد نظر جمهوری آذربایجان باشیم.
سکوت معنادار

در حالی روســیه، ترکیه و حتی مقامات اروپایی نســبت به آغــاز حملات و اتفاقات 
منطقــه قره باغ واکنش نشــان داده اند که تا لحظه نگارش و تنظیــم این گزارش، هیچ 
مســئولی در وزارت امور خارجه، واکنشــی به این اتفاق نداشته  اســت. البته ایران بارها 

اعلام کرده است که بر پایه اسناد بین المللی، منطقه قره باغ را بخشی از خاک جمهوری 
آذربایجان می داند و تجزیه این بخش از جمهوری آذربایجان را مردود می داند.

اما عدم موضع گیری رســمی (تاکنون) در این بــاره، به هر دلیلی چگونه قابل تحلیل 
اســت؟ در همین رابطه احمد کاظمی، تحلیلگر ارشد مســائل اوراسیا، طی مطلبی در 
شبکه اجتماعی ایکس خود اعلام کرد که اگر چه «ایران  مانند ۳۲ سال گذشته قره باغ را 
بخشی از خاک جمهوری آذربایجان می داند، اما این به معنای موافقت با حمله نظامی 
باکو به قره باغ نیســت». کاظمی در ادامه و پیرو این اظهار نظر خود به موضوع تضمین 
امنیت و حقوق ارامنه ســاکن قره باغ هم اشــاره کرد. او معتقد است پس از هشت ماه 
انســداد دالان لاچیــن و محاصره قره باغ، حمله به قره بــاغ می تواند مقدمه جابه جایی 
اجباری ارامنه ســاکن در منطقه باشد. این تحلیلگر ارشــد حوزه بین الملل در گفت وگو 
با «شــرق» و پیرو تبیین بیشتر نوشــته دیروز  خود، خطاب به مقامات داخلی خاطرنشان 
می کند: «حتی اگر باکو وعده داده باشد که قصد تغییر مرزها و پیگیری دالان تورانی ناتو 
را در قالب تحمیل کریدور موهوم و جعلی زنگه زور ندارد، باید به این پرســش احتمالی 

اندیشید که آیا باکو پس از آسوده شدن خیالش، زیر این قول خود با ایران خواهد زد؟».
البتــه امیر علیپور هم ضمن تأیید تذکر احمد کاظمی، اذعان دارد که ســکوت ایران 
به واســطه تلاشش در جهت احترام به تمامیت ارضی کشورها و حفظ موازنه روابط با 
ایروان و باکو قابل ارزیابی است.  در همین راستا، ناصر کنعانی در نشست خبری دوشنبه 
این هفته در تشــریح گفت وگوی تلفنی وزیران امور خارجه ایران و جمهوری آذربایجان 
و همچنین آخرین تحولات درباره احتمال بازگشــایی سفارت باکو در تهران اظهار کرده 
بود که «در طول بازه زمانی دو، ســه ماه گذشته هیئت های مختلفی بین دو کشور تبادل 
شــده اند و مبنای هیئت های تبادل شده، توافق انجام شده در چندین دور مذاکرات تلفنی 
وزیران امور خارجه دو کشــور و بعد از آن مذاکره حضوری مقامات دو کشــور در جریان 
برگزاری نشســت جنبش عدم تعهد در باکو بوده است». سخنگوی دستگاه دیپلماسی، 
روند مذاکرات در نشســت های مختلف دو کشــور و همچنین مذاکــرات در حوزه های 

امنیتی، قضائی، دادگستری و اقتصادی بین دو کشور را دلگرم کننده و رو به جلو دانست و 
ابراز خوش بینی کرد که در نتیجه تکمیل گام های برداشته شده، شاهد ازسرگیری فعالیت 
سفارت آذربایجان در تهران باشیم و این روند را مطلوب و امیدوارکننده می دانیم؛ بنابراین 
کنعانی بیان کرد که در جریان مذاکرات تلفنی روز یکشنبه وزیران امور خارجه دو کشور 
مروری بر اقدامات انجام شــده و مذاکرات تیم های دو کشور صورت گرفت و ان شاءاالله با 
توجه به هدف گذاری انجام شــده، شاهد برداشــتن گام های جدید به سمت جلو در این 
زمینه باشــیم. با این تفاســیر امیر علیپور معتقد است که تهران در این بازه زمانی سعی 
دارد بــا احتیاط در مقابل طرفین رفتار کنــد و از موضع گیری های معنادار که به تحریک 
آنها منجر شود، خودداری کند. البته در همین راستا باز هم به این نکته اشاره شد که در 
ارزیابی های موجود نباید فراموش کرد که رفتار ذاتی ایران در سیاســت خارجی همواره 
دفاع از تمامیت ارضی کشورها، مخالفت با گروه های خود خوانده و در این مسئله حفظ 

امنیت ارامنه ساکن افغانستان است.
به نظر می رسد در واکاوی سخنان این دو کارشناس می توان اشاره به گفته های ناصر 
کنعانی را دید که در نشســت خبری ۲۰ شهریور با اشاره به تحولات منطقه قفقاز عنوان 
کرده بود که «مقامات ارمنستان نسبت به احتمال درگیری جدید از سوی آذربایجان اظهار 
نگرانی کرده بودند؛ اما مقامات آذربایجان به ما پیام دادند که قصدی برای حمله نظامی 
ندارنــد». حال که درســت عکس ادعای باکو را در قره باغ شــاهدیم، علیپور هم در یک 
تحلیل معتقد اســت که در عرصه سیاست خارجی چیزی به نام «قول» یا «وعده» قابل 
پیگیری نیســت. این کارشــناس حتی حصول توافق مرزی را هم تضمینی بر عدم جنگ 
و اقدام نظامی کشــورها علیه تمامیت ارضی ایران نمی داند؛ کمااینکه به نظر او، توافق 
الجزایر هم باعث نشده است که اکنون عراق بعد از نزدیک به چند دهه تکلیف اروندرود 
و مســائل مرزی را روشن کند یا در سوی دیگر طالبان در قبال مسائل مرزی رفتار درستی 
داشته باشد. علیپور معتقد است که با توجه به برنامه ریزی های کلان ترکیه، اسرائیل، ناتو 
و... باید همیشه این مسئله را در نظر داشت که بعید نیست برنامه تحمیل دالان زنگنه زور 
همچنان در رأس برنامه های این گروه باشد که اگر این را بپذیریم، می توان گفت که نطفه 
این برنامه با جنگ دیروز سه شــنبه در قره باغ زده شــد. این مســئله و تحلیل جدا از این 
واقعیت است که باید به تمامیت ارضی کشورها احترام گذاشت و گروه های خود خوانده 

را نیز به رسمیت نشناخت.
در همین  زمینه احمد کاظمی هم معتقد است که اقدام نظامی جمهوری آذربایجان 
علیه منطقه قره بــاغ فعلا به موضوع وعده باکو در قبــال تمامیت ارضی ایران، حمله 
به اســتان سیونیک و تحمیل دالان زنگه زور ارتباط ندارد؛ اما به گفته این تحلیلگر ارشد 
حوزه اوراســیا اکنون برنامه جدی در دســتور کار قرار گرفته اســت که باکو با این حمله 
نظامی تکلیف منطقه قره باغ را در مواجهه با خو دخوانده ها روشن کند و بعد از آن روی 
دالان زنگــه زور تمرکز کند. هر چه هســت؛ اما جدا از این تحلیل هــا باید این قاعده را در 
نظر داشــت که قطعا تمامیت ارضی آذربایجان خلل ناپذیر و در مقابل حضور حاکمیت 
خود خوانده در قره باغ غیر قابل پذیرش اســت؛ در عین حال که امنیت ارامنه این منطقه 

نیز باید رعایت شود.

گزارش «شرق» از اقدام نظامی جمهوری آذربایجان و آغاز درگیری های نظامی با ارمنستان
قره باغ دوباره داغ شد

حیدری، نماینده گیلانغرب و قصرشیرین در مخالفت با طرح افزایش تعداد نمایندگان
۱۵ نفر از ۳۰ نماینده تهران را کم و به مناطق محروم اضافه کنند
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